
jsme se rozhodli zvolit sice dražší, ale do budoucna 
lepší variantu podkladu. Místo štěrku byla dráha vy-
asfaltována vodopropustným asfaltem. Při další vý-
měně tartanu, která za 10 deset bude jistě nutná, 
se tartan pouze ‚sloupne‘ a bez jakýchkoli dalších 
úprav se položí nový.“ Během prázdnin byly opra-
veny i praskliny na dopravním hřišti, všechny spáry 
se nově prořízly a zalily asfaltovou zálivkou.  

A ve škole ještě zůstaňme. Poslední prázdninový 
den se ve školní zahradě začala budovat dřevo -
stavba nového zázemí pro školníky a zahradnice. 
„Po dohodě s atlety a s obcí škola uvolnila celý čer-
vený domeček na Duhovce, který tak nově slouží 
jako tolik potřebné zázemí sportovního oddílu. Za-
hradnické vybavení včetně sekaček se tak vlastně 
přesune blíž do užitkové zahrady,“ představuje další 
prázdninovou akci místostarosta Michal Doubrava. 

Ani stará budova školky si neužila prázdninový 
klid. Ba naopak. Během srpna proběhla kompletní 
rekonstrukce všech dětských záchodů. „Snad bude 
konečně klid a nebudeme muset stále dokola opra-
vovat protékající záchody,“ říkají unisono pracovníci 
technických služeb. 

A prázdniny pokračují. „Měli jsme několik 
oprávněných stížností na hluk při projíždění přes 
zvýšený přechod u zastávky Líbeznice I. Bohužel se 
beton rozlámal a jednotlivé kusy při přejezdu aut 
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Již několik let se začátkem prázdnin začínají sta-
vební práce v hlavní budově naší základní školy 
nebo kolem ní. „Škola z padesátých let minulého 
století si zaslouží postupnou modernizaci. Nejen 
děti, ale především zaměstnanci si zaslouží i zde 
důstojné prostředí k výuce,“ říká Jan Havlíček, sta-
rosta obce a zároveň zástupce obce jako zřizovatele 
školy. „Po otevření Neorondelu v roce 2019 jsme  
se rozhodli věnovat pozornost hlavní budově. Pů-
vodní jídelna s kuchyní se stala novým zázemím pro 
pedagogy a vedení školy, byly vystavěny odborné 
učebny a všechny třídy získaly interaktivní tabule, 
následovala rekonstrukce sociálního zázemí a vý-
stavba výtahu,“ vyjmenovává zásadní investice do 
staré budovy pan starosta. „V loňském roce pro-
běhla zásadní přestavba vstupu do školy a úprava 
celého přízemí včetně nového barevného lina místo 
původních dlaždic,“ doplňuje místostarosta obce 
Michal Doubrava. Vstup do školy s vybroušeným 
schodištěm lákal všechny vejít. Ale jen po schodech 
nahoru. Po schodech dolů do šaten jste se to- 
tiž ocitli zpět v čase, a to skoro o sedmdesát let. 
Prostoru vévodily klecové šatny doplněné dře- 
věnými skříňkami jako z loděnice. „Tohle jsme 
opravdu museli změnit. V ostatních budovách jsou 
moderní šatny se skříňkami a zde ještě zůstávaly 
staré klecové šatny,“ hodnotí situaci ředitel školy 
František Grunt a dodává: „Po dohodě se zřizova-
telem jsem oslovil architektku Markétu Grulicho-

vou, která navrhovala právě vnitřní vybavení Neo -
rondelu, aby vypracovala studii možných úprav ne-
hostinného suterénu. Už z návrhu bylo vidět, že 
kombinace barevných šatních skříněk, úpravy stěn 
i podlah včetně relaxačních zón dokáže v tomto in-
dustriálním prostoru divy.“ A těmto divům se pak 
doslova divily i děti, když se po prázdninách vrátily 
do školy. 

REKONSTRUKCE A VYLEPŠENÍ 

Bohužel všechno má omezenou životnost a je po-
třeba spoustu věcí vyměnit a opravit. „Když jsme 
v roce 2015 upravovali venkovní areál kolem školy 
včetně výstavby atletické dráhy pro veřejnost, vůbec 
jsme netušili, že zde během pár let vznikne žákov-
ský atletický oddíl. Oddíl vychovávající sportovce, 
kteří dokážou dát na frak i soupeřům z věhlasných 
atletických oddílů,“ vrací se do minulosti i tehdejší 
starosta obce Martin Kupka. Tři různobarevné dráhy 
na dvěstěmetrovém oválu přinesly tomuto areálu 
trefný název Duhovka. Děti ze školy i mladí atleti 
tak dennodenně běhali a běhali, až ten tartan do-
slova vyběhali. „Oslovili jsme několik firem včetně 
té, která Duhovku stavěla, aby nacenily kompletní 
výměnu povrchu,“ říká místostarosta obce Michal 
Doubrava a pokračuje: „Na základě doporučení 

TÉMA MĚSÍCE

HURÁ, PRÁZDNINY! ALE JAK PRO KOHO…

Zatímco v pátek 28. června děti s vysvědčením v ruce opouštěly radostně školu, aby si užily zaslouženého dvouměsíčního oddychu, hned následující 
pondělí začalo velké vyklízení suterénních šaten v hlavní budově školy. Jakmile sportovci opustili Duhovku, přijely bagry. Sotva polevily pravidelné 
ranní zácpy na Mělnické, přijela parta se sbíječkami a rozbila polovinu zvýšeného přechodu u Mazlíčka. Jen co se přehouply prázdniny do druhé 
poloviny, začaly se frézovat asfaltové vlny na zastávce Líbeznice II. Když v úmorném srpnovém vedru lehce osiřely herní prvky na Arču, poroučel 
se k zemi můstek přes potok. Ale ani to nebylo zdaleka všechno.   

Pokračování na straně 3
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ROZHOVOR

Jana Hoňková                                                                       foto František Grunt

PESTRÝ ŽIVOT V MAS  
NAD PRAHOU 
Už druhým rokem stojí v čele MAS Nad Prahou Jana Hoňková. Z ban-
kovního sektoru přešla do neziskové organizace, která má na starosti 
rozvoj našeho regionu. A že je to práce pestrá a zajímavá s velkým pře-
sahem, se dočtete v následujícím rozhovoru.  

Slyším moravský přízvuk.  

Ano, pocházím ze severní Moravy. Jako většinu „náplav“ mě do Prahy přivedl 
můj manžel, který v Praze studoval.  

A proč zrovna Líbeznice? 

V Líbeznicích se nám líbí, tak to alespoň říká moje maminka. Vzpomínám si na 
první cestu do Líbeznic autobusem, nadchl mě tehdejší výhled od školy a taky 
Arčo. Přesně si vybavuji také první den života v Líbeznicích. Přímo z porodnice 
jsme si totiž 1. června na Den dětí dovezli do nového domku naši dcerku Lu-
cinku. Dnes je jí osmnáct let. A tak to celé začalo.  

Jak ses dostala k práci v MAS Nad Prahou? 

Úplnou náhodou, přečetla jsem si inzerát v Líbeznickém zpravodaji a řekla si, že 
je to práce přesně pro mě. Vždy jsem se zajímala o rozvoj regionu a měla radost 
z každého i malého posunu směrem k tomu, aby se nám tady dobře žilo. 

Co je to vlastně MAS? 

MAS je zkratka pro Místní akční skupinu. V ČR je takových organizací 180 
a v Evropě 2 600 ve 29 zemích. Hlavním posláním je rozvoj venkovského re-
gionu na základě strategie potřeb, které vznikají přímo v území. Naším partne-
rem může být kdokoli z regionu, zejména obce, příspěvkové organizace obcí, 
dobrovolné svazky, podnikatelé, neziskové organizace, ale i běžní občané. 
Území MAS Nad Prahou zahrnuje 29 obcí, které leží mezi Vltavou a Labem 
a Prahou až Neratovicemi.  

Jak konkrétně pomáháte? 

Velkou část naší činnosti tvoří dotační management. Sami vyhlašujeme výzvy 
v rámci komunitně vedeného místního rozvoje. Jedná se zejména o dotace 
z EU, ale i z národních dotací, které směřují do různých oblastí, například do 
dopravy, veřejných prostranství, cestovního ruchu, zemědělcům, školám nebo 
třeba projektům v sociálních službách.  

Jsme také důležitým partnerem v oblasti vzdělávání. Poskytujeme poraden-
ství pro získání dotací a také realizujeme Místní akční plán, který je určen ze-
jména pro ZŠ a MŠ. Jsou zde nově velmi zajímavé projekty.  

Mnozí určitě zaznamenali činnost také Klubu seniorů v Líbeznicích.  

Ano, pořádáme různé aktivity pro seniory. Moc oblíbený je pravidelný kurz kres-
lení nebo zdravotní cvičení. Také jsme uspořádali třeba kurz keramiky, caniste-
rapie, velikonoční tvoření, vánoční posezení, povídání o bezpečnosti, IT kurzy 
pro seniory.  

Všechny tyto činnosti jsou seniorům poskytovány zdarma. Ale také jsme 
otevřeným místem pro každého seniora, který si chce jen popovídat, vypít kávu 
a potkat staré či nové známé. Rádi přivítáme nové tváře, seniory, kteří vnímají, 
že stále mohou pestře a aktivně trávit volný čas. 

Připravujeme také kurz ručních prací pro seniory. Protože jsme nezisková 
organizace, uvítáme vaši podporu. Pokud má někdo ze čtenářů nevyužité ba-
vlnky, příze, jehlice, háčky a jiné potřeby pro tvoření, byli bychom rádi za daro-
vání. Přispějete tak k další dobré věci.   

Co nabízí Mobilní sociální tým? 

Je to další z našich velmi povedených projektů. Naše sociální pracovnice jsou 
výborně odborně vybaveny, poradí s dávkami, úřady práce, možnostmi sociální 
péče, v případě potřeby zprostředkují ubytování pro lidi v nouzi, poradí třeba 
s dluhovou problematikou. Nově jsme navázali spolupráci s potravinovou a ná-
bytkovou bankou. Rozvážíme i za pomoci dobrovolnic tuto službu potřebným. 
Uspořádali jsme ve spolupráci s obcemi Zdiby a Bašť již čtyři charitativní sbírky. 
Také k této problematice organizujeme pravidelné besedy a to vše mi dělá vel-
kou radost.  

V sociální oblasti máte ještě jiné aktivity?  

Ano, v Líbeznicích proběhl letošní rok za naší podpory unikátní Tábor pro děti 
s handicapem spojený s canisterapií. Takových táborů je jako šafránu. Integrace 
mezi běžné děti proběhla naprosto bezproblémově a běžné děti měly možnost 
naučit se respektu a vstřícnosti vůči jinakosti okolí.  

Pomoci lidem s opožděným vývojem intelektu, autismem a jiným neuro-
vývojovým oslabením se věnujeme v naší další aktivitě Modrý most. Jde o pilotní 

projekt, který začínáme realizovat v našich prostorách v Neratovicích a má za 
cíl pomoci se setkáváním lidí, kteří opustí vzdělávací systém a pak zů- 
stávají osamoceni doma, bez práce, bez kontaktu, jen v přítomnosti rodiny.  

Zabýváte se i komunitní energetikou? 

Komunitní energetika je oblast, kterou spíše monitorujeme a vnímáme jako 
možné zajímavé téma. V nynější době poskytujeme bezplatné poradenství v do-
tační výzvě NZÚ Light a vyřídili jsme již více než 200 žádostí v hodnotě zhruba 
20 milionů Kč. 

Vnímám, že záběr MAS Nad Prahou je opravdu široký. 

To je pravda, jeden můj známý glosoval, že máme snad 100 nohou, kde všude 
působíme. Věnujeme se ještě dalším aktivitám, ale to už by bylo na tento roz-
hovor moc dlouhé. 

Co chystáte do budoucna? 

Nově spouštíme kurzy, které – jak věříme – potěší veřejnost. Jedná se například 
o kurz španělštiny, kurz kreativního kreslení, kurz animace a fotografie pro děti. 

Také zahajujeme pěvecký sbor MAS Nad Prahou, který bude veden profesio -
nálním sbormistrem. Kdo rád zpívá, přihlaste se.  

Také vás vídáme na regionálních akcích. 

Vítáme příležitosti k propagaci regionu jako třeba na mezinárodním veletrhu 
Holiday World and Region World v Letňanech, kde jsme prezentovali zajímavá 
místa a akce z našeho území společně s Turistickou oblastí Mělnicko Kokořín-
sko, se kterou jsme navázali spolupráci. V září 2024 jste nás například mohli 
vidět, potkat a prohovořit na Vinných slavnostech v Líbeznicích. Regionální akce 
rádi podporujeme, protože si s lidmi popovídáme o běžných věcech a potře-
bách občanů. To jsou nesmírně důležité informace, které pak zahrneme do 
strategie rozvoje území.  

Co ti dělá radost?  

Mně dělají radost většinou malé věci. Jako třeba nová dovednost syna nebo 
nějaký vtípek od mých starších dětí či manžela. Ale kdybych to shrnula, tak 
jsem vděčná za přátele a lidi kolem, kteří jsou neskutečně inspirativní. Chytří, 
vnímaví, veselí a odpovědní.   

A co na závěr? 

Oslovte MAS Nad Prahou se svým nápadem či myšlenkou na realizaci něčeho 
zajímavého v území. Může to být pořádání různých akcí, dobrovolnictví, pro-
jekty. Také zapojení venkovské mládeže je velmi vítáno a může být podpořeno.  

Jsme otevření a připravení být partnerem těchto užitečných projektů.  

Děkuji za rozhovor. 
František Grunt
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hlasitě klapaly,“ hodnotí špatný stav starosta obce 
Jan Havlíček. „Musíme dát zpětně za pravdu zho-
toviteli, který upozorňoval na příliš krátkou dobu 
pro správné vyzrání betonu. Nechtěli jsme tehdy 
omezovat dlouho provoz a to se nám vrátilo jako 
bumerang. Proto tentokrát stavba trvala podstatně 
déle,“ vysvětluje starosta obce. 

Jednou opravou Líbeznice ještě přispěly do let-
ního chaosu v dopravě. V srpnu byl konečně opra-
ven poškozený povrch zastávky Líbeznice II. Ale 
proč komplikovat dopravu jen autům? Ať si užijí 
„obcházky“ i chodci, řekli si s nadsázkou zástupci 
obce. A uzavřeli v Arču můstek přes Líbeznický 
potok. Dobře udělali, protože vlhké prostředí udě-
lalo svoje a dřevěná konstrukce už vlastně ani kon-
strukcí nebyla. Nosné dřevěné prvky tak nahradily 
ocelové překlady, a protože skoro každý trám vyka-
zoval hnilobu, máme vlastně můstek zbrusu nový.  

Dokončení ze strany 1 Projděme se po něm a pokračujme přes nové 
mlatové povrchy (ty byly opraveny během červen-
cových zemních úprav okolo budovy nového sociál-
ního zázemí s kavárnou) k hale Na Chrupavce. „Již 
delší dobu se zabýváme otázkou umístění fotovol-
taiky na některé obecní budovy. Pochopitelně jsme 
cílili na nějaký dotační titul, ale ukázalo se, že ná-
klady na podání žádosti včetně zpracování všech 
energetických posudků se vyšplhají tak vysoko, že 
výsledná dotace by k vynaloženým nákladům ne-
byla vůbec adekvátní,“ představuje další řešení 
úspory energetických nákladů Ludmila Červínová, 
která má obecní projekty na starosti. „Rada obce 
navrhla zkusit realizovat fotovoltaickou elektrárnu 
na jedné budově a za vlastní zdroje. Vzhledem k vy-
tíženosti sportovní haly, kde funguje i bistro, byla 
právě tato budova stanovena jako pilotní projekt. 
Ještě v červnu byla vybrána nevhodnější nabídka 
a v srpnu začaly samotné montážní práce na střeše 
haly,“ pokračuje Ludmila Červínová. Během jed-

noho dne uložil jeřáb vše potřebné přímo na stře-
chu a jen žebřík opřený o stěnu naznačoval, že se 
něco děje. Namontovat je však jen jedna věc. Ještě 
hodně sluníčka zasvítí, než budou splněny všechny 
požadavky na připojení do rozvodné sítě. „Podle 
předběžných odhadů bychom mohli v letních mě-
sících vyrábět tolik elektřiny, abychom nemuseli 
odebírat přes den žádnou energii ze sítě. Myslím si, 
že to ocení zejména návštěvníci bistra, kde klimati-
zace v parných dnech konečně poběží naplno,“ 
hodnotí úsporu energie místostarosta obce Michal 
Doubrava.  

To nám ty prázdniny ale pěkně utekly, že. Ale 
nebojte se, těch deset měsíců uteče jako voda a už 
tu budou další. Jen se ještě třistatřikrát vyspíme, 
a můžeme se pustit do dalších akcí. Hurá? 

-lč- 
foto archiv obce
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HISTORICKÉ OKÉNKO

POSTRK, ŠUP 
Dne 7. září 1848 císař Ferdinand I. na návrh říšského sněmu vyhlásil zrušení ro-
boty, mnoha lidem se ulevilo od staletých závazků, ale naopak pro řadu z nich 
získaná volnost znamenala nečekané existenční problémy. Ve společnosti se 
zvyšoval počet bezprizorních obyvatel, kteří rozšiřovali řady tuláků, žebráků, 
prostitutek a kriminálních živlů, kteří se často podíleli na páchané trestné čin-
nosti. Způsob jejich života narušoval klidné soužití ostatních obyvatel.  

Proto v červenci roku 1871 vídeňská Říšská rada přijala zákon č. 88, který 
řešil vyhošťování nepohodlných a problematických osob do jejich domovských 
obcí postrkem, šupem. Zákon platil v celé monarchii, v prvé řadě se opíral 
o institut tzv. domovského práva.  

Pro výkon práva vyhošťování nepohodlných osob vláda Rakouska-Uherska 
ustanovila hnanecké úřady s hnaneckými stanicemi. Tyto hnanecké úřady roz-
hodovaly o tom, kdo má být postrkem hnán nebo být vyhoštěn, návrhy podá-
valy obce nebo císařské úřady. 

V pravomoci hnaneckých úřadů bylo problematického člověka poslat do 
jeho domovské obce. Samozřejmě že se ne každému chtělo zpět do rodné ves-
nice, ve které se sice narodil, ale mnohdy po celý život pobýval úplně jinde.  

Pokud se jednalo o cizince, zákon umožňoval poslat ho zpět do země, 
odkud pocházel.  

Obec Líbeznice měla rovněž hnaneckou stanici. Její povinností bylo vydat 
dotyčné problémové osobě hnanecký pas nebo pas nucený, v němž se mu 
předepisovala trasa „maršruta“ (cesta byla volena přímá a nejkratší), dotyčný 
hnanec ji musel přesně dodržovat. Hnanec měl svá práva jako právo na odvolání, 
které mělo odkladný účinek, právo na střechu nad hlavou, dostával pravidelně 
jídlo, v případě potřeby slušné ošacení, rovněž nemohl být vyhoštěn, dokud ne-
byla jeho domovská obec spolehlivě zjištěna a kontaktována. Pokud hnanec 
neměl majetek, kterým by postrk uhradil – což bývalo ve většině případů –, pak 

TÉMA

LÍBEZNICKÉ VINNÉ SLAVNOSTI 2024: DEN PLNÝ 
SKVĚLÉHO VÍNA, HUDBY A POMOCI POTŘEBNÝM 
První zářijová sobota přinesla do Líbeznic tradiční oslavu vína, kterou místní i návštěvníci z okolí s radostí přivítali. Na Mírovém náměstí se totiž 
konaly již tradiční Líbeznické vinné slavnosti, které se letos odehrály za ideálního letního počasí – slunečný den a horký vzduch jako by přímo vy-
bízely k ochutnávání lahodného vína. 

Vinaři z celé republiky dorazili, aby návštěvníkům 
představili to nejlepší ze svých vinic. Na slavnostech 
se prezentovala vinařství jako Novotný Bílek, Spiel-
berg, Mádl, Šalša a Vajbar, která přivezla vína z růz-
ných regionů a odrůd, potěšila nejen znalce, ale 
i příležitostné milovníky vína. Každý si zde našel to 
své – od svěžích bílých vín až po plná červená. 

Atmosféru doplňovala živá hudba, která letos 
měla opravdu pestrou nabídku. Návštěvníky nejprve 
roztančila kapela Lucie Revival, následně je uchvá-

tila svými sóly vynikající saxofonistka KJ Sax, jejíž vy-
stoupení vytvořilo nezapomenutelnou atmosféru. 
Vrchol večera tradičně patřil kapele Žandar, která si 
svou energií získala publikum, a dokonce po půl-
noci hrála přímo pod pódiem spolu s těmi nejvěr-
nějšími diváky, kteří posilněni skvělým vínem zpívali 
a tančili po boku kapely. 

Nešlo však jen o zábavu, slavnosti měly i chari-
tativní rozměr. Součástí akce byla tombola, jejíž vý-
těžek putoval na podporu organizace Love Boa 

Vista, která pomáhá dětem a starým lidem na Kap-
verdských ostrovech. Návštěvníci tak mohli nejen 
oslavit dobré víno, ale také přispět na dobrou věc. 

Líbeznické vinné slavnosti se opět ukázaly jako 
nezapomenutelná akce plná vynikajícího vína, 
skvělé hudby a pozitivního ducha. Už nyní se mů-
žeme těšit na další ročník! 

Petr Honěk  
foto -na-

pětinu nákladů na jeho postrk platila domovská obec, zbytek zemský fond, re-
spektive c. k. berní úřady. 

Postrk se německy překládal jako Schub a hnanec dostával na cestu Schub-
pass. A tak vzniklo ono úsloví poslat druhého někam „šupem“. A odtud nám 
zdomácněl výraz pro člověka sešlého zevnějškem i morálkou, zkrátka „šu-
páka“. 

Všechny zákonné normy týkající se hnanectví byly z našeho právního řádu 
odstraněny až trestním zákonem správním v roce 1950. 

Hana Bílková 
foto archiv -hb-

Vyúčtování hnaneckých výloh z hnanecké stanice z roku 1886
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DOBROVOLNÍ HASIČI SE ROZLOUČILI 
S PRÁZDNINAMI  
V sobotu 24. srpna 2024 se na louce před zdravotním střediskem v Líbeznicích konal druhý ročník 
akce „Rozloučení s prázdninami“, pořádané místními dobrovolnými hasiči. Letos akci doprová-
zelo velké horko, což se ve srovnání s loňským rokem projevilo i na nižším počtu soutěžících. 
Přesto si ale celkem 110 dětí přišlo zasoutěžit a zaslouží si obrovskou pochvalu – stejně jako jejich 
rodiče, kteří dorazili i v tomto parném počasí. 

LÍBEZNICKÉ SPOLKY

Pro děti bylo připraveno jedenáct zábavných stano-
višť, kde si mohly vyzkoušet různé disciplíny, napří-
klad správné třídění odpadu, házení míčkem na 
terč, smotávání hasičské hadice nebo slalom. 

Horké počasí zmírňoval bazének pro děti, kaž-
dou půl hodinu hasiči osvěžovali malé i velké účast-
níky vodou z hasičské tatry a nechyběla ani oblí-

bená pěna, ve které se děti doslova vyřádily. Děti 
byly z akce nadšené, a to nejen z her a soutěží, ale 
i díky tomu, že žádné z nich neodešlo s prázdnou. 
Po odevzdání herní karty si každý soutěžící odnesl 
zmrzlinu a několik cen podle vlastního výběru. 

Velké díky patří také spřáteleným hasičským 
sborům z Neratovic a Bořanovic, které nejen po-

mohly s organizací, ale také předvedly dětem svou 
techniku. Se zajímavou ukázkou přišla i záchranná 
služba, která na plyšové figuríně názorně před-
vedla, jak se ošetřují úrazy a jak probíhá převoz zra-
něného do nemocnice. 

Letos měla akce ještě jedno speciální překvape- 
ní – poprvé byla veřejnosti představena nová líbez-
nická hasičská Tatra. K této příležitosti proběhlo 
i hlasování o jejím jménu. Po sečtení všech hlasů 
bylo rozhodnuto, že nová hasičská Tatra ponese 
jméno Mája. Nová Tatra Mája se tak stala oficiální 
součástí líbeznického hasičského sboru. 

Na závěr patří velké poděkování všem zúčastně-
ným, organizátorům, dobrovolníkům na jednotli-
vých stanovištích, moderátorovi a také Obecnímu 
úřadu Líbeznice, který akci finančně podpořil. 

Těšíme se na vás opět příští rok na třetím ročníku 
Rozloučení s prázdninami! 

Vaši hasiči 
foto Lucie Trousilová
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SOUTĚŽ O NEJKRÁSNĚJŠÍ KVĚTINOVOU VÝZDOBU 2024 
Spolek Zahrádkáři Líbeznice vyhlásil na měsíce červen až srpen soutěž o nejkrásnější výzdobu oken, balkonů, domů zahrádek a předzahrádek. V sou-
těži otevřené komukoli se sešlo jednačtyřicet soutěžních fotografií, cenami pro stupně vítězů byly hodnotné poukazy do Zahradnictví Líbeznice.  

LÍBEZNICKÉ SPOLKY

Desetičlenná porota v čele se starostou Líbeznic Janem Havlíčkem se sešla  
3. září. A protože letos bylo opravdu z čeho vybírat, chvíli trvalo, než se porota 
dohodla a vybrala vítěze. 

První místo a poukaz na 3 000 Kč získala paní Táňa Průšová, na druhém 
místě se umístila Lenka Jandová, která získala poukaz na 1 500 Kč. Poukaz na 
500 Kč a třetí místo obsadila Marie Křížová.  

Hana Pavlasová, foto Zahrádkáři
VÍTĚZŮM GRATULUJEME! 
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OZVĚNY LÍBEZNICKÉHO KOLOBĚHU 
A LÍBEZNICKÉHO SAAHU 
V sobotu 31. srpna dopoledne byly Líbeznice a sousední Bořanovice svědky už 11. ročníku Líbez-
nického koloběhu, závodu dvojic, kdy střídavě jeden běží a druhý jede na kole nebo na kolo-
běžce. 

Závodníci startovali po minutě. Trasu dlouhou něco 
přes 10 km započali v Areálu zdraví, kolem Obec-
ního úřadu pokračovali nahoru na Beckov, podél 
modelářského letiště dolů a k rybníku do Bořanovic, 
opět nahoru Bořanovickým hájem, pak polňačkou 
znovu do Líbeznic a kolem Sportovní haly Na Chru-
pavce zpátky do Areálu zdraví, kde každý, kdo 
závod dokončil, dostal malý dáreček. Ti nejrychlejší 
ve smíšené kategorii – Eva a Antonín Mocíkovi – 
letos závod absolvovali za 40 minut a 29 sekund. 
Nejrychlejšími ženami byly Jana Polakovič a Kateřina 
Vaisharová, nejrychlejšími muži pak Jan a Max Laube. 
V kategorii Rodič s dítětem do 6 let vyhráli Daniel 
a Gabriela Pánkovi, v kategorii Rodič s dítětem od  
7 do 14 let Tomáš a Patrik Koutní. 

Letošní koloběh byl opět doplněn Líbeznic-
kým saahem – soutěží ve šplhu na laně bez přírazu 
na počet sáhů. Pravidla říkají, že když dolezete až 
na konec lana, můžete sešplhat a pokračovat znovu 
odzdola. Překvapili jak dospělí, kde se postupně 

překonávali Jan Trepka s 55 sáhy a Damián Lacot, 
kterému 58 sáhů vyneslo 1. místo. Z dětí Jirka Sko- 
lil vybojoval s 29 sáhy 2. místo a Teodor Rybalka 
s 36 sáhy místo první. Respekt… 

Vyhlašování proběhlo po dokončení obou sou-
těží a ti nejlepší si odnesli kromě dobrého pocitu 
a fotografie na stupních vítězů i medaile a další 
hodnotné ceny. Ale uznání a blahopřání k úžasným 
výkonům patří všem běžcům/jezdcům i lezcům, 
kteří přišli a postavili se na start. Jste dobří! 

A pokud jste závod prošvihli nebo jste se ho ne-
mohli zúčastnit, nezoufejte, další závod se blíží – už 
za necelé tři měsíce, o prvním adventním víkendu, 
konkrétně v páteční podvečer 29. listopadu 2024. 
Sejdeme se v Rondelu základní školy na startu Vá-
nočního večerního běhu! 

Za Líbeznický koloběh  
Karel Jiránek 

foto archiv -kj-
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František Niedl: Poslední batalion 

Viktor Koutecký z Lichovic, představitel důstojnic-
kého sboru rakousko-uherské armády, žije tak, 
jako by každý den měl být tím posledním. Ani  
k velkostatku, který zdědil, ani k jeho ženě Magdě 
jako by ho nic nepoutalo. Po zranění v boji je 
upoután na invalidní vozík, zcela neschopen ko-
munikace. Po zvláštním zážitku s bleskem v parku 
se jeho vědomí i tělo začínají pozvolna uzdravo-
vat. Ve snech se mu vracejí traumatické zážitky 
a tváře z válečných bitev, zvláště tvář italského 
poručíka. Vydává se tedy na cestu do Itálie, kde 
události nabírají dramatický spád…

OKÉNKO DO KNIHOVNY

MUŽI, KTEŘÍ VÝZNAMNĚ 
PŘISPĚLI K POZNÁNÍ 
O SVĚTĚ 
XXII. 

Johannes Kepler (1571–1630) patří spolu s Galileem k nejvýznamnějším po-
stavám, které stály na počátku nové fyziky a astronomie. 

Zatímco Tycho Brahe žil po celý život v dostatku, užíval si své slávy a život-
ního štěstí, Kepler trpěl nemocemi, nouzí a častými rodinnými tragédiemi. Na-
rodil se ve švábském městečku Weil der Stadt nedaleko Stuttgartu a neměl 
lehké dětství. Jeho otec Heinrich pocházel ze zchudlé šlechtické rodiny a živil 
se jako žoldnéř. Měl dobrodružnou povahu a o rodinu se příliš nestaral. Matka 
Kateřina rozená Guldenmannová byla kořenářka a léčitelka a byla to právě ona, 
kdo učil malého Johannese poznávat přírodu a dívat se na hvězdnou oblohu. 
Lidská zloba a pověrčivost ale nakonec vedly k tomu, že byla obviněna z čaro-
dějnictví, čtyři roky vězněna a hrozilo jí upálení na hranici. Kepler, který ke své 
matce lnul, se sám ujal její obhajoby a nakonec dosáhl jejího osvobození. Utý-
raná žena ale po několika měsících na svobodě v roce 1623 zemřela. 

Byla to Keplerova matka, kdo rozhodl, že malý Johannes půjde na studia. 
Svěřila ho klášterní škole v Maulbronnu. V osmnácti letech přešel, už s titulem 
bakaláře, na bohosloveckou univerzitu v Tübingenu. Zde studoval mimo jiné 
i etiku, dialektiku, řečtinu, hebrejštinu, fyziku a později teologii. Zaujala ho 
hlavně matematika, geometrie a astronomie. Setkal se tu s profesorem Michae -
lem Mästlinem, který ho seznámil s Koperníkovým dílem. 

Studia Johannes Kepler dokončil v roce 1591 magisterským titulem. Zpo-
čátku vážně pomýšlel na dráhu luteránského pastora. Když se pak ke konci 
jeho studia uvolnilo místo profesora matematiky na evangelickém gymnáziu 
ve Štýrském Hradci, doporučila univerzita na Mästlinův návrh právě Keplera. 
Situace ve Štýrsku byla ovšem tehdy velmi komplikovaná, rekatolizace byla na 
postupu a na protestanty byl činěn nátlak, aby konvertovali ke katolicismu nebo 
emigrovali. 

Rysem doby, ve které Kepler žil a pracoval, bylo i to, že vedle sebe mohly 
v klidu existovat jak ryze vědecké myšlenky, tak i praktiky, které s vědou mnoho 
společného neměly. To vysvětluje fakt, že i učenec převyšující svou dobu, kterým 
Kepler byl, se živil sestavováním horoskopů. 

(Za svůj život sestavil 800 horoskopů, včetně svého. Na základě svých as-
tronomických a astrologických výpočtů odhadl datum narození Ježíše na rok  
7 př. n. l., kdy proběhla nepříliš častá vícenásobná konjunkce – podobná nastala 
až v roce 1942.) 

Vyučování i astrologie však byly pro Keplera především zdrojem obživy, za-
tímco jeho hlavní zájem se soustřeďoval na psaní knihy o astronomii Mysterium 
cosmographicum, kterou roku 1596 vydal. 

Rozeslal ji známým evropským matematikům a astronomům. A také věhlas-
nému astronomovi Tychovi Brahe, který měl sice ke knize výhrady, ale mladého 
kolegu (Keplerovi bylo v době vydání knihy 25 let) pozval ke spolupráci do 
Prahy, kde na dvoře Rudolfa II. pobýval. Kepler pozvání hned nepřijal, ale když 
štýrský vévoda Ferdinand vydal příkaz, že všichni nekatoličtí duchovní a učitelé 
musí do 45 dnů opustit Štýrsko, přijal Braheovo pozvání a v roce 1600 přijel 
i se svou ženou Barbarou do nábožensky tolerantní Prahy. 

Učenci začali spolupracovat nejprve v Benátkách nad Jizerou a pak v Praze. 
Spolupráce obou astronomů byla obtížná a krátká. V Praze dal Brahe Keplerovi 
za úkol studovat pohyb Marsu, což mu pomohlo k pozdějšímu zformulování 
zákonů pohybu planet. Tycho Brahe zemřel v říjnu 1601 a Kepler se stal jeho 
nástupcem u dvora. Císař Rudolf II. ho jmenoval císařským matematikem, Kep -
ler tak měl šťastnější časy. V roce 1602 se mu narodila dcera Susann a později 
ještě synové Ludwig a Friedrich. Kepler však měl potíže s vymáháním svého 
platu, a proto také dál sestavoval horoskopy pro různé osobnosti, mezi nimiž 
byl i Albrecht z Valdštejna. 

Kepler v Praze navázal řadu přátelských vztahů, především s českými pro-
testantskými učenci a šlechtici. Patřil k nim rektor univerzity Martin Bacháček 
z Nauměřic, Jan Jessenius, Václav Budovec z Budova, Petr Vok z Rožmberka, 
svobodomyslný mecenáš baron Hoffmann z Grunbuchu a další. 

V Praze Johannes Kepler vyslovil také dva ze svých tří zákonů pohybu ne-
beských těles. Tyto zákony popsal ve svém díle Astronomia nova, které vyšlo 
v roce 1609. 

Třetí zákon formuloval v Linci a uvedl ho ve svém díle Harmonices mundi 
v roce 1619. 

Delší dobu měl rozepsanou práci o optické části astronomie. Kniha s ná-
zvem Astronomiae pars optica vyšla v roce 1604. K optice se ještě vrátil spisem 
Dioptrica z roku 1611. 

Přestože Praha byla pro Keplera v mnoha ohledech přínosem, postihly ho 
zde osobní tragédie. V roce 1611 mu zemřel šestiletý syn Friedrich a rok nato 
manželka Barbara. Následujícího roku se Kepler přestěhoval i s dětmi do Lince. 
Protože děti potřebovaly matku, rozhodl se Kepler najít vhodnou ženu a tu 
našel v Susanně Reuttingerové, se kterou se v roce 1613 oženil a založil novou 
rodinu, do které se postupně narodili další potomci. 

OBECNÍ KNIHOVNA

Na přelomu let 1627 a 1628 přijel Kepler naposledy do Prahy, aby zde pře-
dal novému císaři Ferdinandu II. astronomické Rudolfinské tabulky (které umož-
ňují vypočítat postavení kterékoli planety v kterémkoli okamžiku na tisíciletí 
dopředu nebo dozadu; tabulky rovněž obsahovaly Tychonův katalog hvězd, lo-
garitmické tabulky a zeměpisnou šířku a délku některých tehdejších měst). Byla 
to však už Praha pobělohorská. Keplerovi bývalí přátelé zemřeli, někteří z nich 
dokonce na popravišti, jezuité nabývali vrchu a koperníkovská astronomie byla 
zatracována. Císař sice přijal svého dvorního matematika se všemi poctami, 
dokonce mu nechal vystavit, ovšem pouze na papíře, poukaz na velkou finanční 
odměnu a nabídl mu možnost další dvorské a vědecké kariéry. Ovšem za před-
pokladu, že by Kepler přestoupil na katolickou víru; pro Keplera-luterána ne-
bylo v Praze místo. 

Poslední léta svého života strávil Kepler v ústraní ve slezské Zaháni jako as-
trolog Albrechta z Valdštejna. Na podzim roku 1630 se vydal na svou poslední 
cestu, do Řezna, kde zasedal říšský sněm za účasti císaře. Chtěl si vymoci ales-
poň část peněz, které mu dlužili tři císaři, Rudolf, Matyáš a Ferdinand. Po pří-
jezdu do Řezna však Kepler podlehl zápalu plic a byl jako protestant pohřben 
za hradbami města. Řádila třicetiletá válka a z jeho hrobu se brzy stalo bitevní 
pole. 

Johannes Kepler představuje zcela klíčovou osobnost vědecké revoluce  
v 17. století a jeho dílo je jednou z nejdůležitějších součástí naší vědy a kultury. 

(Keplerovy rukopisy nakonec koupila ruská carevna Kateřina II. a nyní jsou 
uloženy v Petrohradu.) 
 
/zdroje Wikipedia, internet, I. Štoll – Dějiny fyziky/ 

AD

Johannes Kepler                                                                                  foto Google



LÍBEZNICKÝ ZPRAVODAJ Č. 9, ZÁŘÍ 2024, ROČNÍK 22

9Líbeznický zpravodaj  9/2024

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKY

Vítání občánků

Obecní úřad Líbeznice oznamuje, že vítání nových občánků  
do naší obce proběhne v sobotu dne 16. 11. 2024  

v Základní škole Líbeznice (Rondel).  
Pozvánky budou rodičům s konkrétním časem konání  

rozesílány během října. 

Matrikářky OÚ Líbeznice

LETOPISY  
OBCE LÍBEZNICE  
XXXVIII. 

Pokračování z životopisu faráře J. V. Paroubka 

Každého prvního dne měsíce šel pěšky do Staré Boleslavě ke správě Boží, 
kdež potom oběť mše sv. konal. Šel v klerice (kterou vždy býval oděn) a ces-
tou se modlil. V starém svém věku dával se do Boleslavě voziti. V ten den 
býval vždy velmi vesel. Hlavní procesí, které z Líbeznic slavně vedl do Staré 
Boleslavě, bylo na den Navštívení P. Marie. Před tím dnem vyslyšel doma 
v zpovědi školáky, které s sebou na pouť vzíti mínil; s nimi pak druhého dne, 
jakož i s mnohými osadníky, v pořádku na pouť putoval. Míval s sebou  
12 kostelně přistrojených ministrantů, z nichž 6 modře oblečených neslo fa-
kule. Pak tam oběť mše sv. na ten den konal u oltáře bolestné P. Marie. 
Mnoho dětí ze vsi ho domů z pouti jdoucího očekávalo, neboť věděly, že jim 
každému pouti nese. 

Mimo to, tak jako tehdáž svatí apoštolové do čtyř tenkrát povědomých 
dílů světa (!) na rozkaz Krista se rozešli, aby učení Jeho hlásali, tak také Pa-
roubek v roce putoval v duchu co apoštol na čtyři strany na pouť, a sice na 
slavnost Povýšení sv. kříže do Zdib, na slavnost sv. Michala Archanděla do 
Mratína. Na tyto slavnosti obyčej míval s sebou 4–6 škol. chlapců bráti, kteří 
jemu vždy v těch kostelích ministrovali. S těmi školáky zpátky domů jdoucí 
po cestě se jich tázal: „Kdopak z vás byl dnes se mnou ponejprv na pouti?“ 
Tu se hlásil ten, koho se otázka týkala. „Tak tedy dostaneš nyní tři kopy 
(grošů čes. = 12 Kč); budeš-li pak vědět proč? Vidíš, první kopu za zdraví 
veleb. pána, druhou za zdraví tvých rodičů a třetí kopu za zdraví tvých zde 
přítomných kamarádů; a proto také až někdy budeš veliký a snad tudy ces-
tou někdy na pouť půjdeš, abys se na mne upamatoval, a jest-li již mrtev 
budu, abys řekl: „Zdeť jsem od veleb. pana Paroubka (nikdy nechtěl od ně-
koho jmenován býti „jemnostpán“) dostal tři kopy; dejž mu Pán Bůh lehké 
odpočinutí.“ 

AD
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ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU  
NA SKLÁDKU! 

Vyklízíme: sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd. 
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci  

za rozumnou cenu. 

STĚHOVÁNÍ 
Tel.: 773 484 056 
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K A L E N D Á Ř  A K C Í  
2 0 2 4

 5. 10. Vejšlap povodím Mratínského  
potoka – před Sportovní halou  
Na Chrupavce 

19. 10.  Baráčnická zábava  
– Bistro Žlutá karta 

28. 10.  MUSICA FLOREA – Má vlast 
– Sportovní hala Na Chrupavce 

23. 11.  Zahajovací ples  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

30. 11   Vánoční večerní běh a Andělská cesta 
– ZŠ a ZUŠ Líbeznice 

1. 12.    Vánoční trhy a koncert v kostele  
sv. Martina 

15. 12.  Pekelná hasičárna  
– Hasičská zbrojnice 

21. 12.  Vánoční turnaj v kopané  
– Sportovní hala Na Chrupavce

Obec Líbeznice 1. FC Líbeznice
Spolkové akce, ostatní akce 
nebo akce pořádané  
z grantu pro kulturu a sport

ii

Zahrádkáři Líbeznice, Obecní knihovna Líbeznice a hlavní partner akce 
Oblastní muzeum Praha-východ v Brandýse n. L. – Stará Boleslav 

 
Vás srdečně zvou na 

40. VEJŠLAP 
NA KOLE I PĚŠKY  

POVODÍM MRATÍNSKÉHO POTOKA 
který se bude konat  

v sobotu 5. 10. 2024 v Líbeznicích 
Prezentace a start:   9.00–9.30 hod. Líbeznice – sportovní hala u hřiště 
Cíl:                                                                  Líbeznice – sportovní hala u hřiště 

Pěší trasa:      cca 14 km  Líbeznice Ú Beckov Ú Panenské Břežany Ú  
les Mich a Beckov Ú Líbeznice 

Cyklo trasa:  cca 39 km  Líbeznice Ú Beckov Ú Panenské Břežany Ú  
Předboj Ú Neratovice Ú Kostelec n. L. Ú Mratín Ú 
Měšice Ú Líbeznice 

Trasy vedou převážně po polních, lesních a značených cestách, lze je zkrátit. 
Panenské Břežany – nově zrekonstruovaný zámecký park Měšice – zámecký park 

STARTOVNÉ: Dospělí 20 Kč, děti 5 Kč 
Odměna: Pamětní list, objev neznámých míst a radost z pohybu. 

Účastníci dodržují pravidla silničního provozu a pokyny organizátorů, jejich 
účast je na vlastní nebezpečí, za děti ručí rodiče. Jde se za každého počasí. 

ZDRÁVI DORAZILI. 
Informace: www.pochod.unas.cz

Většina obcí má své patrioty, kteří mají vřelý vztah k místu, kde se narodili a nebo se jim stalo domovem 
pro ně a jejich blízké. Okolo roku 2000 se v  líbeznické knihovně scházeli lidé z Líbeznic, zástupci místních 
organizací zahrádkářů, Sokolů, Skautů, z třeboradické knihovny, Měšic, Baště, Kojetic, Mírovic a dalších 
přilehlých obcí. Celkem jich bylo více jak dvacet. Společně pořádali akce zaměřené na poznávání regio-
nální historie. Na podzim roku 2003 účastníci setkávání uspořádali výstavu s názvem Povodím Mratín-
ského potoka a jeho okolí. Ta se konala v Třeboradicích za podpory jedné z členek, Ilony Bervicové, která 
pro výstavu zajistila místní sál a štědrou finanční dotaci. Zde byla prezentována každá jednotlivá obec 
se svou historií a zajímavostmi.  

Součástí výstavy měla být další akce, a to pochod, aby její návštěvníci měli možnost přímo navštívit 
jednotlivá zajímavá místa. Ale o výstavu byla tak velký a nečekaný zájem, že se rozhodlo o posunutí ter-
mínu pochodu se stejným názvem jako výstava, tedy Povodím Mratínského potoka a jeho okolí na jarní 
měsíce. Konkrétně na květen, kdy je příroda v rozkvětu. První termín výšlapu byl na světě!  Slavným 
dnem se stal 1. květen roku 2004, kdy se startovalo ze dvou míst, a to z Líbeznic a Ďáblic, se společným 
cílem v Třeboradicích. Pro pěší byly určeny tři trasy a jedna pro cyklisty. Kromě zážitků z poznání zajíma-
vých míst čekala na účastníky v třeboradické restauraci, s  tehdejším názvem U Tanase, hudební folková 
skupina Svou cestou, která hrála ve stylu country.  

Trasu pochodu připravil Mirek Krbec, sportovec tělem i duší, který dokonale znal místa, kudy se 
 bezpečně dalo procházet. Bratři Šimerkové mu pomáhali s trasováním a po celou dobu zajišťují pro- 
voz webových stránek pochodu, kde je možno nahlédnout i  do fotogalerie uplynulých ročníků – 
www.pochod.unas.cz.  Do uspořádání se zapojovali také další lidé, ale i obecní úřady, organizace - Ob-
lastní muzeum Praha - východ, Globus Čakovice a další. Všichni vždy ochotně pomáhali. Informace o za-
jímavých místech na trasách většinou připravovala Hana Závorková s Ilonou Bervicovou, Vladimírem 
Novákem a Jaroslavem Kučerou. Evidenci na startu zajšťovala většinou Anička Blažovská, Lída Horáčková, 
Maruška Krejčí, Míla Vondrášová a Irča Barborová. Od počátku byla trasa připravována nejen pro pěší, 
ale i pro cykloturisty. A tak jsme i my poznávali svůj kraj, byli překvapeni, jaké unikátní místa máme za 
humny, nádherné románské kostely, barokní perly nebo přírodní skvosty s chráněnými rostlinami. Ale 
hlavně lidé byli spokojeni ze společenského setkávání a při samotných výšlapech panovala skvělá nálada.  

 Až do roku 2010 se účastnilo výšlapů, které byly pořádány dvakrát do roka, vždy více jak 200 účast-
níků. Největší zájem o trasu byl při 17. vejšlapu na jaře roku 2011, kdy na trasu v délce 36 km vedoucí 
přes Odolenou Vodu, Máslovice, Draháňské údolí a zpět do Líbeznic vyrazilo 132 cyklistů. Nejdelší cy-
klotrasy měřily cca 60 km, a díky nim se cyklisté seznámili i se vzdálenějším okolím, mezi které patřil na-
příklad Kokořínský důl či okolí Kralup nad Vltavou. Jediným rokem, kdy se přerušil řetěz výšlapů, byla 
doba covidová v roce 2020, kdy musel být pochod zrušen. 

Po dvaceti letech úspěšné plavby Vejšlapů povodím Mratínského potoka se bude konat v sobotu  
5. 10. 2024 poslední výšlap, který provede jeho účastníky zajímavými místy, jak bylo zvykem i v přede-
šlých letech. Na všechny účastníky tohoto významného výšlapu čeká překvapení v horním zámku v Pa-
nenských Břežanech, kam vás zavede trasa jak pro pěší, tak i cyklisty. 

Jelikož mají naši dosavadní účastníci okolí regionu Mratínského potoka již projeté a prochozené 
doslova křížem krážem, budeme jako pořadatelé rádi, když si jej projdete, proběhnete či projedete na 
kole či jiných samohybech při podobných akcích, které pořádají partnerské organizace, jako je například 
Líbeznický Koloběh a další. 

Všem účastníkům děkujeme za dosavadní přízeň  
a s vámi všemi se těšíme na setkání v sobotu 5. října na startu v Líbeznicích!

VEJŠLAP  
POVODÍM MRATÍNSKÉHO POTOKA  

SLAVÍ DVACÁTÉ VÝROČÍ

http://www.pochod.unas.cz

